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ΓΓ  Μαριέπα Γιαννάκου: Aö9os νο στηρίζουμε οιο ΕΑοινκι τον ευρωπαϊκό προοαναιολιομό ins ToupKias xwpis ανταλλάγματα

Γιατί επιβάλλεται να 
ασκήσουμε βέτο

Η Τουρκία δεν πληροί κανένα από τα κριτήρια που έχουν μπει 
για όλες τις χώρες της Ε.Ε., τονίζει η κ. Μαριέττα Γιαννάκου.

Α ήταν λάθος να 
πούμε «ναι» στον 
ευρωπαϊκό προσα
νατολισμό της 
Τουρκίας, άκριτα 

χωρίς συγκεκριμένα ανταλλάγ
ματα και χωρίς να έχουμε προη
γουμένως ξεκαθαρίσει τι εί
δους Ευρώπη θέλουμε. Αυτό 
επισημαίνει, μεταξύ άλλων, η 
ευρωβουλευτής και επικεφαλής 
της ομάδας της Ν.Δ. στο Ευρω
κοινοβούλιο, κ. Μαριέττα Για
ννάκου, μιλώντας στον «Ε.Τ.» 
λίγες ημέρες πριν από την κρί
σιμη Σύνοδο του Ελσίνκι.

Η κ. Γιαννάκου μιλά ακόμα 
για το πρόβλημα των ναρκωτι- 
κών, καθώς και για το Μουσείο 
της Ευρώπης το οποίο υπήρξε 
δική της ανεκπλήρωτη ιδέα στο 
παρελθόν.

Κυρία Γιαννάκου, σε λίγες 
ημέρες συζητείται στο Ελσίνκι 
το θέμα της υποψηφιότητας 
της Τουρκίας. Ποια είναι η δι
κή σας γνώμη; Εχουν γίνει κά
ποιες κινήσεις στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο για να πάρει το 
θέμα μια καλή τροπή για τη 
χώρα μας;

«Το "μια καλή τροπή" είναι 
σχετικό, γιατί κανείς δεν ξέρει 
τι θέλει η χώρα μας σε κυβερνη
τικό επίπεδο.

Η ένταξη πάντως της Τουρ
κίας είναι ένα μείζον θέμα υπό 
το φως δύο γεγονότοον: Το ένα 
γεγονός είναι ότι η Τουρκία δεν 
είναι αφ’ εαυτής ευρωπαϊκής 
χώρα και το δεύτερο είναι ότι η 
Τουρκία δεν πληροί κανένα 
από τα κριτήρια που έχουν τεθεί 
για  όλες τις χώρες.

Ετσι ανακύπτουν δύο προ
βλήματα. Το πριότο έχει να κά
νει με το ποια είναι τα σύνορα 
της Ευρώπης. Κάποτε τα αρμό
δια όργανα θα πρέπει ν’ αποφα
σίσουν εάν μελλοντικά θα εντά
ξουν, για παράδειγμα, το Αζερ
μπαϊτζάν ή το Μαρόκο. Εάν δη
λαδή θέλουν τα σύνορα της Ευ
ρώπης να επεκτείνονται μέχρι 
εκεί. Οταν φτάσουμε σε μια τέ
τοια απόφαση για το πώς βλέ
πουμε την Ευρώπη τότε θα πρέ
πει να απαντήσουμε σε ένα δεύ
τερο ερώτημα.

■ Τα κριτήρια

Δεν μπορούμε να δώσουμε 
υποψηφιότητα σε μια χώρα 
όταν ο χρόνος που θα εκπληρώ
σει τα κριτήρια είναι άγνωστος. 
Με άλλα λόγια, η υποτ|>ηφιότη- 
τα της Τουρκίας είναι μια ψευ
δής υποψηφιότητα, όχι έντιμη 
και δεν νοείται να συναινέσει σ’ 
αυτή η ελληνική κυβέρνηση».

Μέσα στο Ευρωπαϊκό Κοι
νοβούλιο πώς εκφράζονται οι 
ευρωβουλευτές των διαφόρων 
χωρών σε αυτή την υποψηφιό
τητα;

«Η υποψηφιότητα αυτή ήρθε 
βιαστικά και υπό το φως των 
σεισμών με μια συναισθηματική 
φόρτιση. Ακόμα έπαιξε ρόλο 
ότι η Τουρκία είχε κερδίσει’την 
τελωνειακή της ένωση με την 
Ε.Ε., αλλά όχι και τα χρήματα.

Υπάρχουν, πάντως, χώρες 
που αμφισβητούν αυτή την υπο
ψηφιότητα. Το Ευρωπαϊκό Ααϊ- 
κό Κόμμα στην πλειοψηφία του

Της Ελένης Καλογεροπονλου

δεν θέλει την Τουρκία υποψή
φια χώρα και στο συμβιβαστικό 
ψήφισμα που έχει εκδοθεί, το 
οποίο είναι αρκούντος ασαφές, 
υπάρχει βέβαια η άποψη ότι 
μπορεί να είναι υποψήφια η 
Τουρκία, αλλά συγχρόνως 
υπάρχει η επιχειρηματολογία 
ότι επ’ ουδενί πρέπει να ξεκινή
σουν μακρόχρονες διαπραγμα
τεύσεις. Από την άλλη πλευρά, 
οι σοσιαλιστές, ενώ την προη
γούμενη φορά ήταν ενθουσιώ
δεις, τώρα είναι συγκροτη
μένοι.

■ Η διεύρυνση

Νομίζω ότι πρέπει να ξεκα
θαρίσουμε ότι μια Ευρώπη, η 
οποία μέσω των διευρύνσεων 
θα εγκαταλείψει το κοινοτικό 
κεκτημένο, θα είναι μια ζώνη 
ελεύθερων συναλλαγιόν και μια 
τέτοια Ευρώπη είναι αρνητική 
για την Ελλάδα».

Αυτή την πτυχή του θέμα
τος την έχετε συζητήσει στα 
αρμόδια όργανα;

«Το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμ
μα συζήτησε αυτό το θέμα και 
αποφάσισε κατά πλειοψηφία 
ότι δεν θέλουμε μια Ευρώπη 
που να μην είναι πολιτική, κοι
νωνική και πολιτιστική. Το κοι
νοτικό κεκτημένο πρέπει να 
διατηρηθεί. Αλλωστε, εξαιτίας 
αυτού του κεκτημένου θέλουν 
να μπουν οι άλλες χώρες. Ομως, 
το ζήτημα είναι, μιλάμε για μια 
άκριτη διεύρυνση, η οποία κατ’ 
αρχήν θα έχει κόστος, ή για τη 
διατήρηση των κριτηρίων για 
όλες τις χώρες; Και εκτός αυτού 
κάποτε θα τεθεί και το ερώτημα 
τι θα γίνει με τη Ρωσία. ΓΓ αυτό, 
λοιπόν, πιστεύω ότι πρέπει να 
γίνει ένας προγραμματισμός 
απ’ όλα τα όργανα».

ΙΙοια είναι η γνώμη σας για 
την ελληνική θέση που καθορί
ζει ως αντάλλαγμα για την 
ένταξη της Τουρκίας την πρόο
δο της ενταξιακής διαδικασίας 
της Κύπρου;

«Εδώ έχουμε το εξής περίερ
γο. Εμείς να λέμε "ναι" στην 
Τουρκία και το αντάλλαγμα να 
το ζητάμε από την Ενωση. Πό
ντιος, έτσι κι αλλιώς, πριν μπού
με στη λογική των ανταλλαγμά
των θα πρέπει να προηγηθεί 
συζήτηση για το ποια Ευρώπη 
θέλουμε.

Ετσι κι αλλιώς, πάντως, η 
Τουρκία βρίσκεται σε μια φάση 
που δεν θα συμφωνήσει σε τίπο
τα και απορώ πώς η ελληνική 
κυβέρνηση θα κάνει ένα τέτοιο 
άνοιγμα, θ α  είναι λάθος. Η αρ

νητική μας απάντηση δεν θα 
πρέπει να έχει να κάνει με την 
ιδιότητά μας ως Ελλήνων, αλλά 
ως Ευρωπαίων που βλέπουμε 
τα πράγματα σφαιρικότερα».

Εάν φτάναμε, πάντως, στη 
λογική των ανταλλαγμάτων τι 
θα έπρεπε να ζητήσει η χώρα
μας;

«Το ένα θα ήταν ότι δεν 
έχουν καμία διεκδίκηση και ότι 
τα νησιά είναι έτσι όπως περι- 
γράφονται στη Συνθήκη της Λο- 
ζάνης και στις μετέπειτα συνθή
κες. Θα μπορούσε να αποσυρ
θεί το casus belli ή να υποσχε- 
θούν ένα χρονοδιάγραμμα κα
λών σχέσεων σε αυτό το πλαί
σιο.

■  Ad0os

Το να κάνουμε δώρο μια τέ
τοια υποψηφιότητα στην Τουρ
κία χωρίς να πάρουμε τίποτα, 
είναι απαράδεκτο».

Πιστεύετε ότι η Τουρκία θα 
κάνει υποχωρήσεις για να πεί
σει τους Ευρωπαίους, αλλά και 
εμάς, ότι πρέπει να προχωρή
σει η διαδικασία ένταξής της 
στην Ευρωπαϊκή Ενωση.

«Πιστεύω ότι είναι σοβαρό 
λάθος να γίνει η Τουρκία υπο

ψήφιο μέλος. Η Τουρκία θέλει 
να γίνει υποψήφιο μέλος, γιατί 
δεν βλέπει την Ευριόπη ως πολι
τικό χώρο, αλλά κάτι σαν τα 
Ηνωμένα Εθνη. Κυρίως θέλει 
να εξασφαλίσει την υποψηφιό
τητα για να μπει στο σύστημα 
ασφάλειας και άμυνας.

■ ΑδιαΛΛαΓία

Πότε θα μπει, δεν την ενδια
φέρει. Ισως μάλιστα η "ελίτ" και 
οι στρατιωτικοί δεν θέλουν να 
μπει στην Ευρώπη, γιατί αυτό 
σημαίνει ότι σιγά σιγά θα χά
σουν την ισχύ τους. Ομως, εκτός 
όλων αυτών πρέπει να δούμε 
και τι κάνει η Τουρκία για να 
μπει. Δεν κάνει απολύτως τίπο
τα. Χωρίς να προσθέσει ούτε 
ένα "και", χωρίς να πάψει να 
απειλεί ένα κράτος - μέλος, η 
Τουρκία θέλει με μια αυτοκρα- 
τορική λογική να γίνει κάποτε 
μέλος της Ενωσης. Και φυσικά 
αυτή η λογική τυγχάνει υποστή
ριξης και από τους Αμερικα
νούς».

Η πρόταση που κάνατε για 
τα ναρκωτικά και η οποία θα 
συζητηθεί στο Ελσίνκι τι ακρι
βώς αναφέρει;

«Είναι μια συλλογική πρότα

ση. Καταρχήν, μιλάει για τη\ 
πολιτική βούληση και επισημαί
νει ότι μέχρι σήμερα δεν υπάρ 
χει αυτή η βούληση.

Στη συνέχεια, ξεκαθαρίζει 
ότι πρέπει να πολεμήσουμε χω
ρίς συμβιβασμούς τα ναρκωτι
κά. Δηλαδή, η πολιτική δεν μπο
ρεί να είναι πώς θα χαϊδέψουμε 
τα αφτιά των χρηστών ή θα διευ
κολύνουμε καταστάσεις. Είναι 
πόλεμος κατά των ναρκωτικό)ν 
σε όλα τα επίπεδα. Στο ξέπλυμα 
χρημάτων, στη συγκέντρωση 
πολιτικής εξουσίας, στην καλλι
έργεια, στην παραγωγή, στη βο
ήθεια στους χρήστες, στην απο
κατάστασή τους, στην επανέ- 
νταξή τους.

Αρα, αποτελεί χείριστο πρό
τυπο η εμφάνιση προσιύπων που 
παρουσιάζουν ένα μικρό κομ
μάτι, μια μονοσήμαντη άποψη, 
δημιουργώντας ελπίδες αφενός 
και αφετέρου αμφιβολίες για το 
εάν πρέπει να καταπολεμηθούν 
τα ναρκιυτικά.

■ Η μεθαδόνη

Πριν από 10 μέρες η ομάδα 
το>ν συμβούλων που έχει ο 
ΟΚΑΝΑ απαντήσαμε σε σχετι
κή ερώτησή του για το τι πρέπει 
να γίνει με το πρόγραμμα τη: 
μεθαδόνης. Και ξαφνικά έρχε
ται ο υπουργός που είναι ο προϊ
στάμενος του ΟΚΑΝΑ και λέει 
αυτά που λέει. Οπως φαίνεται 
για τον κ. υπουργό ισχύει ότι η 
δεξιά δεν γνωρίζει τι ποιεί η 
αριστερά».

Ας έρθουμε λίγο και στο 
Μουσείο της Ευρώπης που 
υπήρξε δική σας πρόταση και 
που σήμερα γίνεται πραγματι
κότητα από κάποιους άλλους. 
Επειδή πολλά ελέχθησαν ποια 
θα είναι η συμμετοχή της χώ
ρας μας σε αυτό το μουσείο;

«Καταρχήν, δεν πρόκειται 
για ένα μουσείο που αφορά ένα 
θεσμικό όργανο της Ενωσης. 
Πρόκειται για μια ιδιωτική 
πρωτοβουλία.

Η προσπάθεια είναι να γίνει 
ένα μουσείο που θα συνεισφέ
ρει η κάθε χώρα και το κάθε 
είδος πολιτισμού. Μέχρι στιγ
μής δεν υπάρχει κάποιο χαρτί 
που να λέει πως θα γίνει το 
μουσείο.

Αυτό που ξέρουμε μόνο μέ
χρι τώρα είναι ότι υπάρχουν 
τέσσερις πυλώνες. Η Ελλτίδα. η 
Ρώμη, η Εκκλησία και οι ιδέες 
επί Καρλομάγνου».

Υπάρχει η άποψη ότι αγνοή
θηκε ο βυζαντινός πολιτισμός.

«Πιθανώς, αλλά όλα αυτά θα 
τα δούμε στο μέλλον και αφού 
έχουμε κόιτι πιο συγκεκριμένο 
στα χέρια μας».


